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Af Chjanna Delaingzes
redaktion@nordjyske.dk

INDLAND: Unge farer vild i en 
jungle af forberedende ud-
dannelsestilbud. 

Derfor skal der i stedet væ-
re en ny uddannelse, der 
samler de mange tilbud til 
unge uden ungdomsuddan-
nelse.

Sådan lyder en af i alt 47 
anbefalinger fra den eks-
pertgruppe, som regeringen 
har nedsat til at se på, hvor-
dan især udsatte unge bliver 
løftet i uddannelse og arbej-
de.

En anbefaling, som rege-

ringen er klar til at følge, op-
lyste undervisningsminister 
Merete Riisager (LA) tirsdag 
ved præsentation af anbefa-
lingerne. 

- Det er sådan, at når man 
kigger ud over uddannelses-
tilbuddene, udgør det en 
jungle, som mange unge bli-
ver væk i. Vi har set op mod 
200 forskellige kombinatio-
ner af de her tilbud, sagde 
ministeren. 

- Tilbud, der hver især er 
gode og bemandet med 
kompetente medarbejdere, 
men som samlet set fremstår 
for de unge som øer uden 
nødvendigvis at have så me-

get forbindelse til hinanden. 
Ekspertgruppen konklu-

derer, at der er behov for 
bedre hjælp til de unge, som 
hverken får gennemført en 
ungdomsuddannelse eller 
kommer ud på arbejdsmar-
kedet.

70.000 unge mellem 15 og 
29 år har hverken ungdoms-
uddannelse eller job.

Stefan Hermann, rektor 
for Professionshøjskolen 
Metropol, er formand for 
gruppen. Han kalder syste-
met for komplekst. 

Det skaber forvirring i for-
hold til, hvilke opgaver de 
forskellige institutioner va-

Ny uddannelse skal få flere   ung

Af Anika Thorø Møller
anika.thoro@nordjyske.dk

NORDJYLLAND: En ny uddan-
nelse kan løfte de unge. Eller 
også kan den smadre det he-
le. 

Meningerne er delte 
blandt de nordjyske uddan-
nelsesledere, der både ser 
fordele og ulemper ved de 
47 anbefalinger, som en eks-
pertgruppe fremlagde i går. 
Målet er blandt andet at ska-
be en ny uddannelse, der 
skal sikre, at alle unge kom-
mer godt videre fra grund-
skolen.   

- Man skal passe enormt 
meget på, at man ikke slår et 
godt system ihjel, som fun-
gerer i dag.  Det kan smadre 
det hele, hvis vi laver en ny 
uddannelse, lyder udmel-
dingen fra Jens Otto Mad-
sen, rektor på Thy-Mors HF 
& VUC. 

På hans skole er det elever 
på uddannelserne OBU (ud-
dannelse for ordblinde), 
FVU (Forberedende Voksen-
Undervisning) og avu (Al-
men voksenuddannelse), 
der bliver berørt af den nye 
uddannelsesform. Og 
blandt dem vurderer han, at 
10 procent af de studerende 
vil have gavn af det nye ud-

dannelsesforløb. Resten er 
bevidste om, hvad de skal 
med deres uddannelse: Én 
skal måske læse nogle fag op 
for at begyndte på en HF, 
mens en 50-årig håndvær-
ker med mange års erfaring 
skal have lidt mere styr på 
bogstaverne. Derfor passer 
de ikke ind i det nye uddan-
nelsesforløb, mener Jens Ot-
to Madsen:  

- Der er bestemt behov for, 
at det bliver lavet sådan en 
uddannelse. Men den skal 
afgrænses, så man bliver 
skarpere på, hvem man vil 
hjælpe, siger Jens Otto Mad-
sen, der udover at være rek-
tor på Thy-Mors HF & VUC 
også er byrådsmedlem for 
Enhedslisten i Thisted Kom-
mune. 

Gør det mere simpelt
Andre uddannelsesledere 
ser dog mere optimistisk på 
eksperternes anbefalinger:

- Lad os se, om den nye ud-
dannelse ikke også godt kan 
lede til, at nogle begynder 
på en HF-uddannelse, siger 
Søren Hindsholm, rektor på 
Nørresundby Gymnasium & 
HF.

Han ser potentiale i den 
nye uddannelse: 

- Den kan hjælpe til at ryd-

de op i den jungle af tilbud, 
som der er nu, til den her 
gruppe unge. Det er et vir-
var, og de unge cykler rundt 
mellem de forskellige ord-
ninger, siger han. 

Det samme mener Birgitte 
Hejbøl, forstander på Hjør-
ring Produktionsskole:

- Lige nu er det fuldstæn-
dig uigennemskueligt. De 
unge kan ikke selv gennem-
skue det. Systemet skal la-
ves, så det tilgodeser elever-
ne og ikke skolerne. Det 
hjælper den nye uddannelse 
til, siger Birgitte Hejbøl, der 
glæder sig over, at den grup-
pe unge, hun arbejder med, 
endelig får lidt mere op-
mærksomhed fra politisk 
side. 

Og selvom hun er positivt 
stemt overfor særligt eks-
pertgruppens fokus på særli-
ge kontaktpersoner og kob-
lingen mellem praktik og te-
ori, tror hun også, der er ud-
fordringer i vente: 

- Der er altid knaster, når 
man laver noget nyt. Men 
grundlæggende tror jeg på 
ideen. I sidste ende kan det 
betyde, at vi kan opnå langt 
bedre resultater med de un-
ge, siger hun.  

   

- Det kan smadre det hele

ernes 

FORSLAG: Regeringen er klar til at lave en ny forbereden-
de uddannelse for udsatte unge. Uddannelse skal samle 
de leste af tilbuddene. Men VUC er kritisk

UENIGHED: Ekspertgruppes udspil til ny uddannelse 
modtages med både glæde og bekymring blandt  
nordjyske uddannelsesledere

 » Når man kigger ud over uddannelses-
tilbuddene, udgør det en jungle, som 
mange unge bliver væk i.
MERETE RIISAGER (LA), undervisningsminister
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Af Esben Agerlin Olsen
agerlin@nordjyske.dk 

INDLAND: Kravene til at låne 
til en bolig på landet er mu-
ligvis for skrappe, mener 
statsminister Lars Løkke 
Rasmussen (V).

I Folketingets spørgetime 
tirsdag rejste han tvivl om, 
hvorvidt det er rimeligt at 
stille samme økonomiske 
krav til dem, der vil bo på 
landet, som dem, der vil bo i 
byen.

- Giver det mening med de 
samme rådighedsbeløb, når 
man vurderer sin kunde. Gi-
ver det mening, at de er de 
samme, når vi ved, at leve-
omkostningerne varierer, 
sagde Løkke.

Han lovede, at han - og 
især erhvervsminister Brian 
Mikkelsen (K) - gerne vil ta-
ge den diskussion.

Alle skal have muligheden
- Vi har det grundsynspunkt, 
at folk skal have mulighed 
for at låne på markedet til er-
hverv og ejendom, hvis de i 
øvrigt har råd til at bo der el-
ler drive virksomhed, sagde 
statsministeren.

Problemet med at få lån til 
både boliger og erhverv på 
landet blev taget op af SF-le-
deren Pia Olsen Dyhr. 

- Vi har danskere, der er 
stavnsbundet, og ikke kan 
flytte fra deres bolig, sagde 
hun.

Hun foreslog også et stats-
ligt realkreditinstitut, der 
kunne låne penge ud, men 
det blev afvist af statsmini-
steren.’

Socialdemokraterne vil 
også hellere se på andre løs-
ninger, lyder det fra Magnus 
Heunicke, ordfører på land-
distrikter.

- Det virker, som om der er 
særlige krav til udlån i land-
distrikterne, siger han.

Det kan både være samme 
krav til rådighedsbeløb, 
uanset om man bor på lan-
det eller i byen. Det kan også 
være, at naboejendomme, 
som har været til salg længe, 
gør det sværere at få lån.

Skeptisk
Personligt er han skeptisk 
over for at slække på kravene 
til realkreditinstitutter og 
banker. Kravene kom efter 
2008 og finanskrisen, som 
for en stor del skyldtes risi-
kable lån til ejendomme.

Det nordjyske folketings-
medlem Rasmus Prehn (S) 
tager varmere imod forsla-
get om statslig realkredit.

- Det lyder som et kon-
struktivt indspark, siger 
han, men påpeger, at der er 
udfordringer, der skal gran-

skes først. 
Statsminister Lars Løkke 

Rasmussen understreger, at 
han vil have vækst i hele 
Danmark.

- Det er også det, vi forføl-
ger, siger han. 

- Den rigtige rækkefølge er 
at skabe muligheder. Så bli-
ver mulighederne også taget 
i brug. Det har jo sin grænse 
at diktere banker, hvem de 
skal låne pengene ud til.

- Hvis man skaber en poli-
tik, som skaber gode cases, 
så fremmer man også sand-
synligheden for, at det kan 
finansieres. Det rigtige sted 
at starte er at få skabt noget 
rum, der hvor der noget læn-
gere mellem husene - med 
hensyn til erhvervsudvik-
ling, og det arbejder regerin-
gen benhårdt efter, sagde 
Løkke.

Den vedtagne landbrugs-
pakke og liberalisering af 
planloven er et par skridt på 
vejen, mener statsministe-
ren.

Regeringen har bebudet 
støtte til et SF-forslag om, at 
alle nye lovforslag skal gen-
nemgås for, hvilke konse-
kvenser de har for landdi-
strikterne.

Det har været et ønske fra 
Landdistrikternes Fælles-
råd. 

Beslutningsforslaget fra 
SF skal førstebehandles i 
Folketinget torsdag.

Løkke rejser tvivl 
om lånekrav 
LANDLIGT: Skal 
boliglån gives på 
baggrund af et 
billigere liv på  
landet?

Når det nu er billigere at bo på landet - eller i landsbyer som Bonderup - er det så rimeligt at stille de 
samme økonomiske krav til folk, der vælger at bo i landdistrikterne, som til mennesker, der bosætter 
sig i de dyre storbyer, spørger regeringspartiet Venstre. Foto: Peter Leth-Larsen/Scanpix

å flere   unge i gang

retager. 
- Det er et for komplekst 

system, set med både den 
unges øjne, dem, der skal 
hjælpe den unge, og med po-
litiske øjne, sagde han. 

Gruppen foreslår, at en 
række tilbud samles under 
en ny forberedende uddan-
nelse, der skal have tre spor. 
Et alment spor, en produkti-
onsskolelinje og en er-
hvervslinje.

Det kan betyde, at produk-
tionsskolerne skal nedlæg-
ges, og at en del af eleverne 
fra de andre tilbud bliver 
rykket over på uddannelsen.

Det vækker kritik fra Vok-
senuddannelsescentrene 
(VUC).

- Hvis man fjerner det al-
mene voksentilbud fra de 
faglige voksenuddannelses-
miljøer på VUC-skolerne, så 
risikerer gruppen fra 18-30 
år at stå med intet eller et 
meget ringere uddannelses-
tilbud, siger Verner Rylan-
der Hansen, formand i 
VUC’s Lederforening.

Rektor Stefan Hermann 
har forståelse for kritikken.

- Det er noget, vi skal kigge 
på. Men holddannelse vil 
være noget af det, man med 

fordel kan bruge i sådan en 
sammenhæng, siger han 
med henvisning til, at de æl-
dre elever kunne blive un-
dervist sammen.

Regeringen skal også æn-
dre målsætning til, at 90 
procent af en ungdomsår-
gang gennemfører en ud-
dannelse, lyder anbefalin-
gen. De unge, der ikke gør, 
skal i stedet ud i arbejde.

Regeringen vil nu se på an-
befalingerne og komme 
med et udspil senere på for-
året.  

70.000 unge mellem 15 og 29 år har hverken ungdomsuddannelse eller job.  
En ekspertgruppe nedsat af regeringen anbefaler, at der skal være en ny forberedende  
uddannelse for unge, der ikke har gennemført en ungdomsuddannelse.   
                                                                                                                             Arkivfoto Free/Colourbox

 » Systemet skal laves, så det tilgodeser 
eleverne og ikke skolerne. Det hjælper 
den nye uddannelse til.
BIRGITTE HEJBØL, forstander på Hjørring Produktionsskole

» Man skal passe enormt meget på, at man ikke slår 
et godt system ihjel, som fungerer i dag.  Det kan 

smadre det hele, hvis vi laver en ny uddannelse.
JENS OTTO MADSEN, rektor på Thy-Mors HF & VUC

 {På landsplan er der 
70.000 unge, der tilhører 
den såkaldte restgruppe. Det 
er unge, der efter grundsko-
len hverken har job eller ud-
dannelse - unge, der er om-
fattet af den nye uddannelse, 
som en ekspertgruppe fore-
slår.  

 { I Nordjylland er der 7.290 
unge i restgruppen. Det sva-
rer til 10 procent af det sam-
lede antal unge i restgrup-
pen i Danmark. Dermed er 
Nordjylland den region, der 
har færrest unge i gruppen. 
Størst er andelen i hovedsta-
den, hvor 30 procent af de 
unge hører til restgruppen. 

 { I Region Nordjyllands 11 
kommuner er der flest unge i 
restgruppen i Aalborg Kom-
mune. Her er der 53.364 un-
ge i gruppen, mens der er 
færrest på Læsø, der har 164 
unge i gruppen. I de øvrige 
kommuner varer antallet 
mellem 3321 unge i Morsø 
Kommune og 10.813 unge i 
Hjørring Kommune. 

KILDE: UVM.DK (UNDERVISNINGSMINISTERIET)

FAKTA
RESTGRUPPEN  
I NORDJYLLAND 

Nogle studerende på VUC & HF 
Nordjylland er omfattet af den 
nye uddannelse, som en  
ekspertgruppe foreslår.  
Arkivfoto: Torben Hansen
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